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تردد بيش از ۳ ميليون مسافر
 در دو ماه نخست سال از فرودگاه مهرآباد 

فرودگاه مهرآباد در٢ ماه اول س��ال 
٩٦، ميزب��ان ٢٤١٥٩پرواز و تعداد٣ 
ميليون مس��افر بوده که نس��بت به 
زمان مش��ابه پارسال٧٪  افزايش در 
تعداد پروازها و ١٠٪  رش��د در تعداد 

مس��افر داشته است. رس��تمي مديرکل فرودگاه مهرآباد گفت: 
مهرآب��اد به عنوان فرودگاه پايتخت رکورددار بيش��ترين پرواز 
است.وي بابيان اينکه فرودگاه ها با ارزش ترين زيرساخت هاي 
پيش��رفت جوامع به حس��اب مي آيند و آمار ترافيکي هر کش��ور 
بيانگر ميزان توسعه اقتصادي و اجتماعي آن کشور است ادامه 
داد: در دو م��اه اول س��ال ٩٦ در ف��رودگاه مهرآب��اد ٢٤ ه��زار و 
١٥٩ پرواز انجام ش��ده اس��ت که با اين تعداد نشست وبرخاست 
٣ ميليون نفر مسافر جابه جاشده اند .وي توضيح داد: نسبت به 
سال گذشته در همين زمان در نشست وبرخاست ٧٪ افزايش 

و در تعداد مسافر ١٠٪ افزايش داشته است.

مخالفتي براي ارائه خدمات بندري 
به قطر وجود ندارد 

مع��اون امور بن��دري و مناطق ويژه 
س��ازمان بن��ادر و دريانوردي گفت: 
هن��وز تصميم��ي در خصوص تردد 
کش��تي هاي تجاري بين بنادر ايران 
و قطر اتخاذ نشده، اما اگر اين کشور 

تقاضاي ارائه خدمات بندري و دريايي داش��ته باش��د مخالفتي 
نخواهي��م داش��ت. 'جليل اس��لامي' با اعلام اي��ن خبر افزود: 
همانطوري که ش��رکت هواپيمايي قطر ايرويز براي رس��يدن 
به مقاصد پروازي خود از آس��مان ايران اس��تفاده مي کند، تردد 
شناورهاي تجاري بين بنادر ايران و قطر هيچ مشکلي نخواهد 
داشت.معاون سازمان بنادر و دريانوردي يادآورشد: پيش از اين 
تردد شناورهاي دريايي بين بنادر دو کشور قابل توجه نبود اما 
اگر قرار اس��ت کش��تي هاي کانتينري و فله بر بين بنادر ايران و 
قطر تردد کنند،در اين صورت ش��اهد افزايش مراودات بندري 

و دريايي بيشتري بين دو کشور خواهيم بود.

۴۴۰ واحد مسکوني ملاير
 از شرايط مسکن مهر خارج مي شود 

مديرکل راه و شهرس��ازي اس��تان 
هم��دان گف��ت: ب��ا توجه ب��ه عدم 
وج��ود متقاضي و درصد پيش��رفت 
پايي��ن تعداد ٤٤٠ واحد از واحدهاي 
مسکن ملاير از شرايط مسکن مهر 
خ��ارج و ب��ه ص��ورت آزاد به بخش 

خصوصي واگذار و فروخته مي ش��ود. فرهاد فرزانه با اش��اره به 
برخي مش��کلات در زمينه اماده س��ازي مسکن مهر گفت: عدم 
کارشناسي در جانمايي مسکن مهر، عدم مطالعات اوليه، عدم 
برنامه ري��زي م��دون و دقيق در زمينه تخصيص تس��هيلات، 
عدم مديريت در برخي تعاوني هاي مس��کن مهر نواقص فني 
و اجرايي، تورم هاي ش��ديد بازار مصالح و رکود بازار مس��کن 
در س��نوات گذش��ته و غيره در اجراي طرح احداث مسکن مهر 
هزينه هاي س��نگيني به دولت، ش��رکت ها و سازندگان تحميل 

کرده است.

دريافت ماليات از سرمايه گذاران بخش 
مسکن درزمان رکود بازار مناسب نيست

عضو هيات مديره نظام مهندسي ساختمان استان تهران با بيان 
اينکه دريافت ماليات از هرگونه فعاليت اقتصادي ممدوح است، 
گفت: اما در شرايطي که در بازار مسکن رکود حاکم است دريافت 
ماليات ساخت و ساز مي تواند مشکلات سرمايه گذاران را در اين 
بخش مهم اقتصادي کش��ور بيش��تر کند. به گزارش ايرنا مهدي 
روانشادنيا افزود: با توجه به اينکه آثار اين مصوبه در سالهاي آتي 
خود را نشان مي دهد، لازم است دولت ارائه تسهيلات و ابزارهاي 
مالي جديدي را به صورت هدفمند براي س��ازندگان س��اختمان 
فراهم کند تا ش��رايط مناس��ب براي رونق ساخت وساز مسکن به 
ويژه براي بخش هايي که تقاضا وجود دارد، فراهم شود.اين عضو 
هيات علمي دانشگاه افزود: دولت بايد بسته منسجمي براي خروج 
بخش مسکن از رکود تهيه کند و به ويژه برنامه دقيقي براي عرضه 
س��اختمان براي اقش��ار مياني و به ويژه زوجين جوان ارائه ش��ود و 
ش��هرداري ها و س��اير نهادها هم براي کاهش زمان صدور پروانه 
ساختماني و عرضه انشعابات خدمات عمومي برنامه ريزي کنند تا 

هزينه هاي بالاسري سرمايه گذاران مسکن کاهش پيدا کند.

رشد ۲۰ درصدي بارگيري
 در راه آهن هرمزگان طي دو ماه گذشته 

مديرکل راه آهن هرمزگان با تشريح 
عملکرد اداره کل راه آهن هرمزگان 
گفت: از ابتداي سال جاري تا کنون 
شاهد رشد ٣ درصدي در زمينه تناژ 
و٦ درص��دي در زمين��ه تعداد واگن 

بوده ايم .وي افزود: طي دو ماه گذشته جابجايي ٣ ميليون و١٦٦ 
ه��زار و٤١٣ت��ن محمولات اعم از ترانزي��ت، نفتي و غيرنفتي 
بوسيله ٤٩هزار و ٦٢٠دستگاه واگن انجام شده ست.پورفخري 
تصريح کرد: امسال همزمان با توسعه خطوط ريلي در محوطه 
بندري ش��هيد رجايي، س��هم جابجايي بار توس��ط حمل ونقل 
ريلي نس��بت به جاده ٢٣/٥ درصد رش��د داشته است.مدير کل 
راه آهن هرمزگان افزود: در اين مدت يك ميليون و٤٠٣هزار 
و ٢٣٤ تن کالا توس��ط ٢٠هزارو ٣٠۸دس��تگاه واگن بارگيري 
شده که درمقايسه با مدت مشابه سال گذشته ٢٠ درصد رشد 

داشته است.

نصب باسکول ۶۰ تني در بندر تياب 
مدير اداره بنادر و دريانوردي ش��هيد 
باهنر از نصب باس��کول ٦٠ تني در 
بن��در تي��اب براي رونق بخش��ي به 
اي��ن بن��در تاريخي و ارتقاء س��طح 
آن از ملوان��ي ب��ه تج��اري خبر داد. 

محمد محس��ني ضمن اش��اره به نام گذاري س��ال ٩٦ به عنوان 
اقتصاد مقاومتي، توليد و اش��تغال از س��وي مقام معظم رهبري 
گفت: در راس��تاي نگاه ويژه س��ازمان بنادر و دريانوردي براي 
رف��ع محروميت زداي��ي در مناطق و بنادر کمتر توس��عه يافته، 
يك دس��تگاه باس��کول ٦٠ تني س��اخت داخل توس��ط بخش 
خصوص��ي در بن��در چن��د منظ��ور تي��اب نص��ب و راه اندازي 
ش��د.وي افزود: با توجه به تأکيدات مس��ؤولين کش��ور براي 
رونق بخش��ي به س��واحل مکران و همچنين درخواس��ت هاي 
مک��رر م��ردم و مقامات محلي براي ارتق��اء جايگاه بندر تياب، 
برنامه هاي لايروبي، ساخت انبار سرپوشيده، تعميرات اسکله ها 
 و نص��ب باس��کول در بن��در تياب برنامه ريزي و اجرايي ش��ده

 است.

پيشخوان

راه ومسکن

ه��ر چن��د وقت يك بار خب��ر تعطيلي و پلمب يك 
يا چند واحد مصالح فروش��ي در فضاي رس��انه اي 
کش��ور منتش��ر مي شود و علت امر عدم استاندارد و 
کيفي نبودن مصالح واحدهاي تعطيل شده عنوان 
مي شود. آخرين خبري که در اين مورد منتشر شد 
مربوط به پلمب ١٠ واحد توليدي بتن از سوي اداره 
کل استاندارد استان تهران بود. اصل خبر به نقل از 
ايسنا به اين شرح است: »مديرکل استاندارد استان 
تهران از توقيف مصالح ساختماني غير استاندارد در 
اين استان خبر داد. ... مسلم بيات با بيان اينکه در 
جريان بازرسي هاي سال گذشته بازرسان استاندارد 
در مجموع ١٠ واحد توليدي بتن غير استاندارد پلمپ 
ش��د، اعلام کرد: همچنين يك ميليون عدد آجر 
ماش��يني، ٦٤ هزار عدد بلوک س��قفي، شش هزار 
ع��دد آجرنما، ٣٠٠ مت��ر مربع موزائيك و ٣٧ هزار 
متر تيرچه با پاشنه بتني و فوندوله به علت نداشتن 
مجوز استاندارد توقيف شد«.نياز به توضيح نيست 
که استاندارد و کيفي نبودن مصالح ساختماني علاوه 
بر اينکه باعث پيري زودرس س��اختمان و کاهش 
عم��ر مفيد آن مي ش��ود و ث��روت ملي جامعه را به 
هدر مي دهد، براي شهروندان و ساکنان خانه ها و 

ساختمان ها خطر جاني در بر دارد. 
اخذ ضمانت هاي لازم  ���

رييس اتحاديه مصالح ساختماني استان تهران در 
همين رابطه به خبرنگار تجارت گفت: همانطوري 
که از اس��م اس��تاندارد مش��خص است مسئوليت 
ارزياب��ي کالاي نهاي��ي واحده��اي توليدمصالح 
ساختماني با سازمان استاندارد است. اما مهم اين 
است که اين سازمان در مبدا در مورد اين کارگاه ها 
و تولي��دات آن ها تصميم گيري کند. کاظمي قهي 
افزود: به اين منظور سازمان استاندارد مي تواند براي 
آن دسته از کارگاه ها که فاقد مدارک و گواهي پروانه 
کار هس��تند تمهيدات لازم اعمال کند و مانع کار 
اين قبيل کارگاه ها شود. کاظمي قهي در عين حال 
اظهار کرد: البته ممکن اس��ت به لحاظ تنگناهاي 

اداري و گذر از پروسه شهرداري و فضاي سبز و تهيه 
مدارک لازم براي اين ارگان ها و ارگان هاي ديگر، 
دريافت پروانه اش��تغال و مجوز کار براي همه اين 
واحدهاي توليد مصالح امکانپذير نباشد، بنابراين در 
چنين مواقعي و بنا بر ملاحظاتي نظير پيشگيري از 
بيکاري و معضلات ناشي از آن، سازمان استاندارد 
مي تواند به کمك کارشناس��ان خود در خصوص 
توليد انواع کالاي ساختماني ضمانت هاي لازم را از 
توليد کنندگان بگيرد و ايشان را با تمهيداتي و براي 
بازه هاي زماني ٢ يا ٣ ساله ملزم و متعهد به توليد 
کالا و مصالح ساختماني مرغوب کند، تا شايد جامعه 
و اقتصاد کشور از مراحل دشوار و بحراني فعلي عبور 

کند.رييس اتحاديه مصالح ساختماني استان تهران 
در ادامه يادآور ش��د: البته واحدهايي هس��تند که به 
جامعه جفا مي کنند، معضل مي آفرينند و چرخه توليد 
را با مشکل مواجه مي کنند که واحدهاي نظارتي و 
قضايي به طور قطع بايستي با اين ها برخورد کند. 
کاظمي قهي در توضيح اين موضوع بيان کرد: روي 
هم رفته مصالح معدني در کشور ما اعم از سيمان، 
گچ، آهك معمولا مرغوب هس��تند و معادن ايران 
از اين حيث غني اس��ت، اما متاس��فانه ديده ش��ده 
برخي کارگاه ها و واحدها به جاي سيمان مرغوب 
و استاندارد کارخانه اي، اصطلاحا سيمان دست پر 
به مشتري مي فروشند، به همين انگيزه ابتدا خودم 

و بعد بقيه همکارانم را به پرهيز از اين اقدام سفارش 
و توصيه مي کنم، ضمن اينکه معتقد هستم در اين 
قبيل موارد دستگاه هاي نظارتي بايستي با متخلفين 

برخورد لازم و مناسب به عمل بياورند.
نظارت کافي نيست ���

از طرفي و علي رغم تلاش هاي سازمان استاندارد، 
برخي مراجع و مس��ئولين ميزان نظارت و حضور 
تاثيربخش اين سازمان و ساير سازمان هاي نظارتي 
را کافي نمي دانند کما اينکه اوائل سال جاري عضو 
هيات رئيسه کميسيون عمران مجلس، با انتقاد از 
نبود نظارت در توليد و عرضه مصالح س��اختماني 
بي کيفيت، گفته بود: مصالح س��اختماني کالاي 
صنعتي بوده و با توجه به اينکه با جان انسان ها در 
ارتباط اس��ت بايد نظارت هاي کافي در خصوص 
اس��تانداردهاي آن ها صورت بگريد.س��يدهادي 
به��ادري ک��ه با خبرگزاري خانه ملت گفتگو کرده 
اس��ت با تاکيد بر اينکه س��ازمان اس��تاندارد بايد در 
مبادي توليد، فروش يا عرضه مصالح س��اختماني 
نظارت هاي خود را تشديد کند، تصريح مي کند: در 
محل ساختمان سازي بايد سازمان نظام مهندسي 
به اس��تفاده از کالاي استاندارد نظارت داشته باشد 
از اين رو نقش اين س��ازمان و همچنين س��ازمان 
اس��تاندارد در توليد مصالح غيرقابل انکار اس��ت.

نماينده مردم اروميه در مجلس ش��وراي اسلامي، 
با بيان اينکه بايد سازوکار مشخصي در خصوص 
ساختمان سازي از حيث رعايت استانداردها مدنظر 
باشد، مي گويد: شوراي فني استان ها و کشور بايد 
در صنعت ساختمان نظارت هاي خود را بيشتر کرده 
تا ساختمان هاي بي کيفيت ساخته نشوند.بهادري 
با بيان اينکه بي توجهي به س��اختمان س��ازي بر 
اس��اس استاندارد ها نهادينه شده است، مي افزايد: 
بايد س��ازوکار مش��خصي براي توليد مس��کن با 
کيفيت در دستور کار باشد تا به اين ترتيب استفاده 
از مصالح بي کيفيت صرفه اقتصادي براي کسي 

نداشته باشد.

ريیس اتحاديه مصالح ساختماني استان تهران در گفت وگو با »تجارت« تاکید کرد:

آوار مصالح بی کیفیت روی حقوق شهروندان

بهره مندي از سامانه PMS در خاورمیانه بازنگري نرخ خدمات مهندسي ساختمانسیاست خروج غیرتورمي مسکن از رکود
س��خنگوي دولت گفت: سياس��ت دولت 
براي رونق بازار مس��کن، سياس��ت خروج 
غيرتورمي اي��ن بخ��ش از رکود اس��ت.به 
گ��زارش ايرنا محمدباق��ر نوبخت افزود: 
بطور طبيعي رونق بازار مس��کن با گراني 

کاذب به دست نمي آيد.
وي ادامه داد: بطور مثال اگر ميزان وام مس��کن حدود ٢٠ميليون 
توم��ان افزاي��ش ياب��د اما تدابيري براي کنترل بازار مس��کن اتخاذ 
نش��ود ب��ه نحوي که مردم مجبور ش��وند ٥٠ ميلي��ون تومان بابت 
گران��ي کاذب و جدي��د مس��کن پرداخ��ت کنن��د، در عمل افزايش 
وام مس��کن ارزش��ي ن��دارد و تنه��ا باعث مي ش��ود به اقش��ار کم 
 درآمد جامعه براي خانه دار ش��دن فش��ار اقتصادي بيش��تري وارد

 شود.

مدي��رکل راه و شهرس��ازي اس��تان 
قزوين در نخس��تين جلسه هيات چهار 
نفره اس��تان در سال ٩٦ ضمن تأکيد بر 
رعايت ضوابط مبحث سوم مقررات ملي 
ساختمان گفت: حفاظت ساختمان ها در 

برابر حريق و لزوم پيش بيني راهکارهاي مورد نياز براي جلوگيري 
از ه��ر گون��ه خط��ر احتمالي بر اس��اس آيين نامه ب��ه ويژه براي 
ساختمان هاي بلندمرتبه از مهم ترين موارد در ساختمان سازي 
اس��ت. مس��عود حق لطفي با بيان اينکه ايجاد رونق در صنعت 
ساختمان از جمله برنامه هاي اولويت دار راه و شهرسازي است، 
يادآور شد: بازنگري و کنترل دوباره نرخ کليه خدمات مهندسي 
مربوط به ساختمان با هدف حمايت از بهره برداران از جمله ديگر 

موارد مورد بررسي در اين جلسه بود.

مع��اون راهداري س��ازمان راهداري و 
حمل  ونقل جاده اي با بيان اينکه ارزيابي 
ج��اده ب��راي اولين بار در خاورميانه در 
داخل ايران اجرا مي شود، گفت: در فاز 
اول اجراي اين پروژه قرار است ٥٤ هزار 

کيلومتر راه تحت پوشش قرار گيرد که در حال حاضر به صورت 
پيلوت اين پروژه در استان چهارمحال و بختياري با دارا بودن 
بيش از ٣ هزار کيلومتر راه در حال اجرا است. عبدالهاشم حسن 
نيا اظهار داشت: در اين روش ارزيابي جاده که براي اولين بار در 
خاورميانه اجرا مي شود، اسکنر از طريق دوربين HD و با توجه 
به کيفيت بالاي برداش��ت به صورت عريض Wide وضعيت 
جاده را ارزيابي و برداشت مي کند و مي تواند انواع خرابي هاي 

سطح جاده و نوع خرابي ها را اسکن نمايد. 

بزرگترين ش��وراي بي��ن المللي دريانوردي موس��وم 
ب��ه بيمک��و ب��ا دو ه��زار و ١٠٠ عض��و در بيش از ١٢٠ 
کش��ور، رئي��س جديد خود را معرف��ي کرد.به گزارش 
خبرگزاري صدا و س��يما رئيس ش��رکت کش��تيراني 
 Anastasios يون��ان   Common Progross
Papagiannopolous به عنوان رئيس جديد شوراي 
بين المللي دريانوردي )بيمکو( به مدت دو سال منصوب 
شد.رئيس جديد بيمکو سه موضوع اصلي طي دو سال 
مديري��ت خ��ود را محور اصلي فعاليت هاي بيمکو قرار 
مي دهد. نخستين مورد ارتقاء ديجيتالي سازي در صنعت 
کشتي سازي است. بيمکو به منظور تحقق اين هدف 
ب��ر روي تع��دادي از پروژه هايي که از تکنولوژي هاي 
همگرا بهره مند هستند مانند اعمال دستاوردهاي جديد 
در توانمندي هاي نرم افزاري فعاليت خواهد کرد.رئيس 
جدي��د بيمک��و گفت: بيمکو برافزاي��ش کارايي، ايجاد 
پايگاه داده مناسب وافزايش ساده سازي متمرکز شده 

است. با وجود اينکه تلاش ما براي افزايش ديجيتالي 
س��ازي در صنعت کش��تيراني ريسك هايي را به دنبال 
دارد، ت��لاش و فعالي��ت م��ا در زمين، امنيت س��ايبري 
و ايمن��ي مهمتري��ن اولويت به حس��اب مي آيد. افزون 
برآن، ايمني و امنيت تمامي خدمه، آگاهي دريانوردان 
به خطرات احتمالي و محافظت ازاطلاعات ش��خصي 

آنان را ضمانت مي کنيم.

رئيس جديدبزرگترين شوراي بين المللي دريانوردي منصوب شد 
مديرعامل شرکت هواپيمايي آسمان با بيان اين که اين 
استراتژي را دنبال مي کنيم که در ١٠ سال با نوسازي 
ناوگان به ايرلاين اول کش��ورمان تبديل شويم، گفت: 
بخ��ش عم��ده اي از قرارداد خريد هواپيماهاي بوئينگ 
توسط خود شرکت بويئنگ فاينانس مي شود. به گزارش 
ايلنا حسين علايي با بيان اينکه اين محصول بوئينگ 
به تازگي وارد خطوط هوايي دنيا ش��ده اس��ت، گفت: 
شرکت آسمان هشتاد و و هفتمين شرکت هوايي است 
که صاحب بوئينگ هاي ٧٣٧ مکس مي ش��ود.علائي 
با اش��اره به اس��تراتژي هاي شرکت هواپيمايي آسمان 
اظهار داشت: برنامه ما اين است که در طول ١٠ سال 
بتوانيم به شرکت اول هواپيمايي در کشورمان از لحاظ 
جابجايي تعداد مس��افران و مس��يرهاي پروازي تبديل 
شويم. همچنين جايگاه خود را در منطقه بهبود بخشيم 
که اين اهداف را با خريد هواپيماهاي جديد و نوسازي 
ن��اوگان دنب��ال مي کنيم.وي ادامه داد: براي انعقاد اين 

قرارداد با بوئينگ ساعت ها کار کارشناسي شده انجام 
ش��ده و تمام محصولات بوئينگ را مورد بررس��ي قرار 
داده ايم و خوشبختانه شرکت بوئينگ هم در اين مسير 
با آس��مان اير همکاري کامل خواهد داش��ت. علايي 
تاکيد کرد: بخش عمده اي از تامين مالي اين قراردادها 
از طريق فاينانس انجام خواهد شد که شرکت بوئينگ 

پشتيباني اين فاينانس را بر عهده گرفته است.

آسمان طي 10 سال آينده به ايرلاين اول کشور تبديل مي شود

ريزش  ساختمان ها ناشي از ضعف قوانين نظارتي است

بازار مسکن، چشم انتظار رونق ليزينگ

رئيس پژوهش��کده س��اختمان مرکز تحقيقات راه، مس��کن و 
شهرس��ازي گفت: در بيش��تر گودبرداري هاي منجر به حادثه، 
عمق گود ايجاد شده پايين تر از پي ساختمان هاي مجاور بوده 
اس��ت. علي بيت اللهي در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره علل 
وقوع ريزش س��اختمان هاي جانبي در اثر گودبرداري هاي غير 
اصولي اظهار کرد: گودبرداري اصولي آن اس��ت که آس��يبي به 
ساختمان هاي مجور در محل گودبرداري وارد نشود. چراکه در 
اثر گودبراري، خاکِ پي ساختمان هاي مجاور که بر اثر گذشت 
زمان، ثبات و اس��تحکام خود را از دس��ت داده اند، به دليل ايجاد 
فش��ار منفي از س��مت »هواخور«، آماده فرار به س��متي که خالي 
شده، هستند؛ درنتيجه زير ساختمان هاي مجاور به يکباره خالي 
ش��ده و س��اختمان هايي که در کنار گود هس��تند، به اصطلاح 

مهندس��ي »مي شکنند«.عضو هيئت علمي مرکز تحقيقات راه، 
مسکن و شهرسازي با بيان اينکه عمق پي اکثر ساختمان هاي 
قديمي تهران حداکثر ٣ متر اس��ت، افزود: اين در حالي اس��ت که 
براي ايجاد گودبرداري براي س��اخت و س��از جديد در محله هاي 
قديمي، عمق گودهاي ايجاد شده بسيار بيشتر از اين مقدار است 
که نتيجه آن، ايجاد تمايل براي خارج شدن با فشار و يکباره خاک 
پي س��اختمان هاي مجاور به س��مت خالي اس��ت.وي با تأکيد بر 
اينکه بايد براي گودبرداري، استحکام سازي اصولي ايجاد شود، 
ادامه داد: تثبيت کننده ها مي بايست در دو جهت در ساختمان هاي 
مجاور به کار گرفته شوند: يك قسمت در کنار ديوارها هستند و 
قسمت ديگر، محل قرار گرفتن پي ساختمان هاي مجاور محل 
گودبرداري تا امکان خارج شدن خاکِ پي اين ساختمان ها وجود 

نداش��ته باش��د.اين کارش��ناس عمران و ساخت و ساز با اشاره به 
ريزش س��اختمان گيش��ا در غرب تهران در روز س��ه شنبه هفته 
گذش��ته، خاطرنش��ان کرد: بخش جنوب ش��رقي اين ساختمان 
در اثر گودبرداري زمين مجاورش شکس��ته ش��د در حالي که در 
ضلع شرقي ساختمان گودبرداري شده بود که نشان دهنده غير 
مستحکم بودن تير و ستون ساختمان فروريخته نيز هست؛ اما 
به هر حال عامل ايجاد شکستگي در ساختمان، گودبرداري بوده 
اس��ت.بيت اللهي با يادآوري موارد متعدد ريزش س��اختمان هاي 
قديم��ي در ته��ران به علت گودبرداري هاي مختلف در پايتخت، 
گفت: در برخي موارد اين فروريختن ها به تلفات جاني نيز ختم 
ش��ده اس��ت؛ چراکه با توجه به انجام گودبرداري ها در نيمه هاي 
ش��ب به خاطر رعايت مس��ائل ترافيکي، مهندس ناظر در هنگام 

گودبرداري ها حضور ندارد که براي اجراي اين موضوع نيازمند 
مصوباتي هستيم تا مهندسان ناظر را موظف به حضور در هنگام 
گودبرداري ها کند.وي به همه انبوه سازان و مسکن سازان گوشزد 
کرد: هنگام گودبرداري، عمق چاله هاي ساختمان را بيشتر از ٣ تا 
٤ متر حفر نکنند تا به پي ساختمان هاي قديمي تر فشار وارد نشود؛ 
در بيشتر گودبرداري هاي منجر به حادثه، عمق گود ايجاد شده از 

زير پي ساختمان هاي کناري پايين تر رفته است.

در حالي حدود چند ماه از آزادس��ازي رس��مي ليزينگ مس��کن 
مي گ��ذرد ک��ه با توجه به مهيا نبودن ش��رايط لازم، ليزينگ ها 
به طور موثري براي فعاليت در حوزه مس��کن وارد نش��ده اند به 
ط��وري ک��ه تقاضا و البته پاس��خگويي موث��ري وجود ندارد. به 
گزارش ايسنا، زمستان سال ١٣٩٥ بود که بعد از مدت ها بحث 
و بررس��ي ب��راي صدور مجوز ب��راي ليزينگ ها به منظور ورود 
در حوزه مس��کن، ش��وراي پول و اعتبار با اين موضوع موافقت 

کرده و با ابلاغ دس��تورالعملي از س��وي بانك مرکزي ليزينگ 
مس��کن رس��ما آزاد ش��د.اما در همان زمان هم انجمن ليزينگ 
ايران با اينکه صدور مجوز را مثبت ارزيابي کرد ولي معتقد بود 
که ش��رايط تعيين ش��ده به گونه اي اس��ت که نمي تواند موجب 
جذب ليزينگ ها براي فعاليت در حوزه مس��کن و پاس��خگويي 

به متقاضيان باشد.
اين در حالي است که ليزينگ ها مي توانستند تا سقف ٧٠ درصد 
از قيمت کارشناس��ي ش��ده مس��کن را به متقاضيان تسهيلات 
ارائه کرده که اين پرداخت با سود ٢١ درصد انجام مي شد. نرخ 
سودي که در قياس با ساير تسهيلات بانکي که اکنون بين ٩ 
درصد در صندوق پس انداز مسکن و ١٧ درصد در وام مسکن 
با خريد اوراق انجام مي شود، بالا بوده و هزينه هاي قابل توجهي 
را در سود و حتي پرداخت اقساط به دريافت کنندگان تسهيلات 
از محل ليزينگ مس��کن تحميل مي کرد.در يکي از مهم ترين 
انتقادات نس��بت به دس��تورالعمل ليزينگ مس��کن، عدم ورود 
ليزينگ بانك ها به اين موضوع اعلام ش��د، چرا که بانك ها از 

فعاليت در ليزينگ مسکن بر اساس دستورالعمل بانك مرکزي 
منع شده بودند.در همان زمان بود که مديران انجمن ليزينگ 
تاکيد داشتند نبايد بين مردم اين انتظار ايجاد شود که مي توانند 
بلافاصله از ابلاغ اين دستورالعمل به ليزينگ ها مراجعه کرده 
و از تسهيلات برخوردار شوند چرا که در حال حاضر مشکلات 
حل نشده اي وجود دارد. از سوي ديگر انتظار مردم از دريافت 
تس��هيلات مس��کن منابعي با نرخ سود پايين و دوره بازپرداخت 
طولاني مدت است که هيچ يك از اينها براي تسهيلات ليزينگ 
وجود ندارد و نمي تواند پاس��خگوي نياز آنها باش��د بلکه شرايط 
موجود ليزينگ مسکن نه براي پاسخگويي به انتظارات معمول 
بلک��ه مي توان��د تنها خاص مس��کن اجتماعي خانه اولي ها و يا 

مسکن هاي لوکس باشد.
به هر حال اکنون حدود پنج ماه از ابلاغ اين دستورالعمل گذشته 
و ليزينگ ها نشانه اي از فعاليت گسترده در بازار مسکن ندارند. 
ظاهرا رايزني هايي با وزارت راه و شهرس��ازي و بانك مرکزي 
در حال انجام بوده و از س��وي ديگر مذاکره بين ليزينگ ها نيز 

در جريان است.
ام��ا موض��وع مورد تاکيد اين اس��ت که ب��راي ورود ليزينگ به 
تامين مالي مس��کن ميزان منابع در اختيار آنها از اهميت ويژه 
اي برخ��وردار خواه��د بود. اين در حالي اس��ت که ليزينگ هاي 
خصوص��ي ب��ه طور کام��ل نمي توانند در اين ب��اره اقدام کنند 
و از س��وي ديگ��ر بان��ك مرک��زي ورود بانك ه��ا در فعاليت به 
ليزينگ ها را منع کرده اس��ت که مي تواند ناش��ي از تصميماتي 
براي جلوگيري از ايجاد تورم در بازار مس��کن باش��د. در عين 
حال که ليزينگ هاي خودرو نيز توان حضور در ليزينگ مسکن 
را دارا هس��تند اما آنها هم به طور تخصصي در خودرو فعالند و 
جايي براي مسکن ندارند.با شرايط موجود به نظر مي رسد فعلا 
طرح بزرگ ليزينگ مسکن که انتظار مي رفت با توجه به تاکيد 
وزارت راه و شهرسازي براي فعاليت گسترده آن در تامين مالي 
ب��ازار مس��کن، از جايگاه ويژه اي در اي��ن بازار برخوردار بوده و 
بار هزينه اي بخش��ي از متقاضيان بر دوش بگيرد، تا به نتيجه 

رسيدن مذاکرات و رفع موانع مسکوت بماند.

  بايد سازوکار مشخصي 
بـراي توليـد مسـکن با 
کيفيـت در دسـتور کار 
باشـد تـا به ايـن ترتيب 
اسـتفاده از مصالـح بي 
کيفيـت صرفه اقتصادي 
براي کسي نداشته باشد
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